

العوامل المرتبطة بعماله الأطفال كمؤشرات لتحسين نوعية الحياة "دراسة مطبقة علي عينة من الأطفال العاملين بالمدينة الصناعية بحي السد العالي بمدينة الفيوم"

الملخص:

هدفت الدراسة التوصل إلي مؤشرات واقعية لتحسين نوعية الحياة كمدخل للحد من عمالة الأطفال والآثار المترتبة عليها ؛ وذلك من خلال تحديد العوامل المرتبطة باتجاه الأطفال الي العمل والتي حددتها الدراسة بالعوامل الاجتماعية ، والاقتصادية ، والثقافية المرتبطة باتجاه الأطفال الي العمل في سن مبكر ، وكذا تحديد الآثار المترتبة علي اتجاه الأطفال الي العمل والتي حددتها الدراسة بالآثار الصحية ، والآثار الاجتماعية ، والآثار النفسية ، معتمدة علي منهج المسح الاجتماعي تناسباً مع نوع الدراسة الوصفية باستخدام الاستبان كأداة رئيسية طبقت علي عينة قوامها (١٠٨) مفردة من الأطفال العاملين بالمدينة الصناعية بحي السد العالي بمدينة الفيوم وفقاً لشروط الدراسة وتوصلت الدراسة الي تصور مقترح لمؤشرات تحسين نوعية الحياة للأطفال يرتكز علي أربعة جوانب رئيسية لتحسين نوعية الحياة تمثلت في : تحسين التعليم ، تفعيل الرعاية الاجتماعية والقانونية للأطفال العاملين ، مراعاة الصحة المهنية في بيئة العمل ، تحسين البيئة التي يعيش فيها الأطفال العاملين .

الكلمات المفتاحية : عمالة الأطفال - الطفل العامل - مداخل الحد من عماله الأطفال - مدخل تحسين نوعية الحياة

نشر هذا البحث عام ٢٠٠٤ في المؤتمر العلمي السابع عشر- "طموحات الخدمة الاجتماعية وقضايا التحديث" - كلية الخدمة الاجتماعية- جامعة حلوان الفترة ٢٤-٢٥ مارس.

Factors associated with child labor as indicators of improving the quality of life "A study applied to a sample of children working in the industrial city in the High Dam District in Fayoum

Summary:

The study aimed to reach realistic indicators to improve the quality of life as an entry point to reduce child labor and its implications; by identifying the factors associated with the direction of children to work, which the study identified with social, economic, and cultural factors related to the direction of children to work at an early age, as well as determining the implications On the direction of children to work, which the study identified with health effects, social effects, and psychological effects, relying on the social survey method in proportion to the type of descriptive study using the questionnaire as a main tool applied to a sample of (108) individuals from Children working in the industrial city of the High Dam district in Fayoum, according to the terms of the study. The study reached a proposed concept for indicators to improve the quality of life for children, which is based on four main aspects to improve the quality of life, which were: improving education, activating social and legal care for working children, taking into account occupational health in the work environment, Improve the environment in which working children live.

Key words: child labor – working child – approaches to reducing child labor – entrance to improve the quality of life

This research was published in 2004 in the seventeenth scientific conference– Social service ambitions and issues of modernization"– Faculty of Social Work– Helwan University from 24–25 March.

